
Pracovná skupina pre osivá, 14. júna 2021

Predsedal T. G. Kofoed (DK).

Výmena názorov na odhady produkcie, situáciu na trhu, dopad pandémie a brexit

FR reprezentant informoval, že produkcia osív bola v roku 2020 veľmi nízka, patrný je pokles zásob
v skladoch. Tento rok sa očakáva zvýšenie produkcie osív pšenice, kŕmnych tráv a lucerny. Celkovo
je situácia stabilná, rastie aj produkcia ekologických osív. Pandémia trh ani vývozy zásadnejšie
neovplyvnila.

DK reprezentant situáciu v DK hodnotil pozitívne, výhľady na rok 2021 sú lepšie než v 2020.

HU reprezentant potvrdil pozitívnu situáciu, akurát na jar sa výsev kvôli počasiu oneskoril o 2
týždne.

Sekretariát informoval o situácii so sadbovými zemiakmi v súvislosti s brexitom: Od 1. 1. 2021 nie
je možné ich dovážať z UK, ani ich tam vyvážať. Komisia ani po opakovanej výzve na nájdenie
riešenia, žiadnu dohodu s UK neplánuje.

 

Nové genomické techniky (NGTs)

Dňa 29. 4. 2021 zverejnila Komisia štúdiu týkajúcu sa statusu NGTs podľa práva EÚ. Pre účely
štúdie boli za NGTs považované techniky schopné zmeniť genetický materiál organizmu, ktoré sa
objavili alebo boli vyvinuté od roku 2001, kedy bola prijatá súčasná EÚ  legislatíva o GMO. Rozsah
štúdie zahŕňa použitie NGTs v rastlinách, zvieratách a mikroorganizmoch na poľnohospodársko-
potravinárske,  priemyslové  a  farmaceutické  využitie.  Komisia  ďalej  plánuje  začať  s  politickou
akciou týkajúcou sa rastlín vyprodukovaných cielenou mutagenézou a cisgenézou, táto akcia bude
zahŕňať posúdenie dopadov, vrátane verejnej konzultácie.

 

Výmena názorov a schválenie návrhu stanoviska C-C k záverom štúdie Komisie o NGTs

Sekretariát spolu s organizáciou Euroseeds zaslal členským štátom list, v ktorom upozorňuje na
potrebu definovať taký právny rámec, ktorý umožní inovatívne a dlhodobé riešenia v kontexte
stratégií  F2F a v  oblasti  biodiverzity.  Poľnohospodári  musia mať čo najskôr prístup k lepším
odrodám, aby boli schopní zmierniť budúce výzvy v oblasti klímy. Ministri poľnohospodárstva krajín
vo svojich záveroch uznali potrebu modernizovať právne predpisy o rastlinných rozmnožovacích
materiáloch, čo sekretariát ocenil.

V diskusii viacerí reprezentanti ocenili,  že je politická vôľa na zmenu. DE (DBV) reprezentant
predstavil pozičný dokument, ktorý podporuje NGTs.

Sekretariát na záver zopakoval výzvu kontaktovať národné autority a europoslancov, ktorí budú
hlasovať o stratégii F2F, aby podporili pozmeňovacie návrhy podporujúce NGTs.

 

Prieskum smerníc EÚ o osive a rozmnožovacom materiále rastlín



Rada v novembri 2019 vyzvala Komisiu na predloženie štúdie o možnostiach aktualizácie súčasných
právnych predpisov o výrobe rozmnožovacieho materiálu rastlín a jeho uvedenia na trh. Štúdia už
bola zverejnená, obsahuje  možné varianty aktualizácie právnych predpisov:  Možnosť č. 0 – žiadne
opatrenie

Možnosť č. 1 – zlepšiť postupy a súdržnosť právnych predpisov a zaviesť opatrenie ad hoc na
zvýšenie udržateľnosti

Možnosť  č.  2  –  flexibilita  na  prispôsobenie  sa  technologickému  pokroku,  lepší  prístup  ku
genetickým zdrojom a súdržné plnenie cieľov udržateľnosti.

 

V diskusii  predsedajúci  vyjadril  názor,  že Komisia NGTs podporuje,  ale bolo by vhodné prijať
vlastný iniciatívny plán namiesto vyčkávania na návrh Komisie. Sekretariát návrh dokumentu už
vytvoril,  zahŕňa  vytvorenie  zoznamu  aktuálne  certifikovaných  osív  významných
poľnohospodárskych plodín spĺňajúcich štandardy kvality a nároky spotrebiteľov.  Upozornil,  že
legislatíva bude platiť v horizonte 7-8 rokov, preto treba riešiť potreby poľnohospodárov teraz.
Pripomienky k návrhu (príloha k zápisu v českom jazyku) je možné zasielať sekretariátu do 29. 6.
2021.

 

Ekologické osivá – návrh prenesenej právomoci Komisie týkajúci sa produkcie a uvádzania
rozmnožovacieho materiálu rastlín a organického heterogénneho materiálu konkrétnych
rodov na trh

Sekretariát informoval o zverejnenom návrhu, pripomienky k nemu bolo možné zasielať do 27. 11.
2020. Sekretariát C-C vypracoval spoločnú odpoveď s organizáciou Euroseeds, v ktorej podporili
povinnú  certifikačnú  schému  na  produkciu  tohto  materiálu  a  vykonávanie  úradných  kontrol
národnými  kontrolnými  orgánmi.  Návrh  nariadenia  bol  zaslaný  Rade  a  Parlamentu  na
odsúhlasenie.

Sekretariát ďalej informoval o akčnom pláne EÚ pre rozvoj ekologickej výroby, pripravil už k nemu
pozíciu, ktorá sa bude schvaľovať na prezídiách 17. a 18. júna.

 

Rôzne

Metalaxyl-M: Sekretariát  informoval o liste C-C a Euroseeds Komisii,  v  ktorom žiadali  odklad
dátumu použiteľnosti obmedzenia stanoveného v článku 3 vykonávacieho nariadenia Komisie č.
2020/617  obmedzujúceho  výsev  osiva  ošetreného  metalaxylom-M  iba  v  skleníkoch,  pričom
obmedzenie platí od 1. 6. 2021. Komisia žiadosti o odloženie vstupu obmedzenia do platnosti 
nevyhovela.

Sekretariát informoval o spoločnom dokumente niekoľkých organizácií o možnostiach NGTs pri
šľachtení  zemiakov.  Termín na odsúhlasenie dokumentu je  17.  6.  2021,  bude sa používať  pri
komunikácii s inštitúciami.

Na záver sekretariát informoval o návrhu nariadenia o predĺžení doby trvania odrodových práv z 25
na 30 rokov pri  niektorých druhoch špargle a druhových skupinách kvetinových cibúľ,  drevín
s drobným ovocím a okrasných drevín. Dodatočných 5 rokov ochrany už platí v prípade vínnej révy,



stromov a zemiakov. Sekretariát návrh Komisie víta.

 


